

论文

丹江口库区土地利用变化与生态环境脆弱性评价

廖炜^{1,2}, 李璐³, 吴宜进¹, 史志华⁴

- 1. 华中师范大学 城市与环境科学学院, 武汉 430079;
- 2. 湖北省水土保持监测中心, 武汉 430071;
- 3. 湖北省水利水电科学研究院, 武汉 430070;
- 4. 中国科学院水利部 水土保持研究所 黄土高原土壤侵蚀与旱地农业国家重点实验室, 陕西 杨凌 712100

摘要:

基于RS和GIS技术,研究了丹江口库区1990—2007年的土地利用变化状况,采用空间主成分分析法构建了生态环境脆弱性评价模型,评价了库区生态环境脆弱性,探讨了土地利用变化与生态环境脆弱性的关系。结果表明:①库区土地利用格局承受着社会经济发展和生态环境保护与建设两方面相互矛盾的巨大压力,1990—2007年间,除水田和旱地减少外,其他用地比例均有不同程度增长。②18 a间,库区生态环境整体状况有所好转,脆弱性综合指数从5.96降至5.56。林地基本处于微度脆弱性状态,灌丛、园地、草地属于轻度和中度脆弱状态,水田、旱地和未利用地多属于中度和重度脆弱状态。③不同利用类型的脆弱性综合指数顺序基本保持为:城镇>农村居民地>未利用地>旱地>园地>草地>水田>灌丛>林地,林灌措施是库区生态恢复和重建的首选,同时应加强城镇与农村居民地以及农田的生态环境建设。

关键词: 土地利用变化 生态环境脆弱性 空间主成分分析 丹江口库区

Land Use Change and Eco-Environmental Vulnerability Evaluation in the Danjiangkou Reservoir Area

LIAO Wei^{1,2}, LI Lu³, WU Yi-jin¹, SHI Zhi-hua⁴

- 1. College of City and Environmental Science, Huazhong Normal University, Wuhan 430079, China;
- 2. The Center of Soil and Water Conservation Monitoring, Hubei Province, Wuhan 430071, China;
- 3. Hubei Water Resources Research Institute, Wuhan 430070, China;
- 4. State Key Laboratory of Soil Erosion and Dryland Farming on the Loess Plateau, Institute of Soil and Water Conservation, CAS & MWR, Yangling 712100, China

Abstract:

The Danjiangkou Reservoir is the source of water for the Middle Route Project under the South-to-North Water Transfer Scheme (SNWT) in China. The eco-environment of Danjiangkou Reservoir Area (DRA) plays an important role in water conservation and purification and would have significant implications for the economic prosperity in Hanjiang Basin as well as for the SNWT. In order to analyze the relationships between different land use patterns and eco-environment in the DRA, RS and GIS technologies were adopted, and an environmental numerical model was developed using spatial principal component analysis (SPCA) method. The land use and eco-environmental vulnerability dynamic change in the last 18 years were analyzed and discussed. The general tendency of land use change in the study area was that the proportion of forest, shrub, grassland, urban and rural land increased constantly from 48.76%, 10.13%, 5.32%, 0.35%, 0.47% to 50.41%, 12.43%, 6.91%, 0.8%, 1.49% between 1990 and 2007, and that of cropland and paddy field decreased gradually from 28.26%, 0.64% to 20.90%, 0.55% between 1990 and 2007. During this period, the land use pattern in the DRA was under the tremendous pressure from the conflict between the rapid urbanization, economic development and the eco-environmental protection and recovering. From 1990 to 2007, the average eco-environmental vulnerability synthetic index (EVSI) in the study area decreased from 5.96 to 5.56, which showed that the eco-environment of the DRA had been improved. However, the eco-environment in some areas even went worse despite of large-scale eco-environmental protection and recovering. In the DRA, most of forest, shrub and grassland were at potential or slight vulnerable levels, and the rest of the land use types basically at slight, moderate or heavy vulnerable levels. Land use types were closely correlated with eco-environment. The order of EVSI was: urban land>rural residential land>waste land>cropland>orchard>grassland>paddy field>shrub and forest land, which indicated that measures taken based on forest and shrub are the priority and important means for ecological restoration. Furthermore, the urban and rural residential land and cropland were the essential problems of the eco-environmental protection and recovering.

Keywords: Land use change eco-environmental vulnerability spatial principal component analysis

扩展功能

本文信息

- Supporting info
- PDF(1216KB)
- HTML
- 参考文献

服务与反馈

- 把本文推荐给朋友
- 加入我的书架
- 加入引用管理器
- 引用本文
- Email Alert
- 文章反馈
- 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

- 土地利用变化
- 生态环境脆弱性
- 空间主成分分析
- 丹江口库区

本文作者相关文章

DOI:

基金项目:

中国科学院"百人计划";水利部公益性行业专项(200901008)。

通讯作者: E-mail: pengshi@mail.hzau.edu.cn

作者简介:

参考文献:

[1] Vitousek P M, Mooney H A, Lubchenco J, *et al.* Human domination of earth' s ecosystems [J]. *Science*,1997,277: 494-500. [2] 傅伯杰,赵文武,陈利顶.地理-生态过程研究的进展与展望[J].*地理学报*,2006,61(11): 1123-1131. [3] 傅伯杰,陈利顶,王军,等.土地利用结构与生态过程[J].*第四纪研究*,2003,23(3): 247-255. [4] 徐广才,康慕谊,贺丽娜,等.生态脆弱性及其研究进展[J].*生态学报*,2009,29(5): 2578-2588. [5] Eakin H, Luers A L. Assessing the vulnerability of social-environmental systems [J]. *Annual Review of Environment and Resources*,2006,31: 365-394. [6] Li S Y, Cheng X L, Zhu M Y, *et al.* Spatial and temporal patterns of the water quality in the Danjiangkou Reservoir, China [J]. *Hydrological Sciences Journal*,2009,54: 124-134. [7] Xiong Y, Zeng G M, Chen G Q, *et al.* Combining AHP with GIS in synthetic evaluation of eco-environment quality—A case study of Hunan Province, China [J]. *Ecological Modelling*,2007,209: 97-109. [8] 张全发,苏荣辉,江明喜,等.南水北调工程及其生态安全: 优先研究领域[J].*长江流域资源与环境*,2007,16(2): 217-221. [9] 范一大,史培军,辜智慧,等.行政单元数据向网格单元转化的技术方法[J].*地理科学*,2004,24(1): 105-108. [10] 左伟,王桥,王文杰,等.区域生态安全评价指标与标准研究[J].*地理学与国土研究*,2002,18(1): 67-71. [11] NY/T309—1996.全国耕地类型区、耕地地力等级划分[S]. [12] Wickham J D, Jones K B, Riitters K H, *et al.* An integrated environmental assessment of the US Mid-Atlantic Region [J]. *Environmental Management*,1999,24(4): 553-560. [13] Park Y S, Chon T S, Kwak I S, *et al.* Hierarchical community classification and assessment of aquatic ecosystems using artificial neural networks [J]. *Science of the Total Environment*,2004,327: 105-122. [14] Adriaenssens V, De Baets B. Fuzzy rule-based models for decision support in ecosystem management [J]. *Science of the Total Environment*,2004,319: 1-12. [15] Li A N, Wang A S, Liang S L, *et al.* Eco-environmental vulnerability evaluation in mountainous region using remote sensing and GIS-A case study in the upper reaches of Minjiang River, China [J]. *Ecological Modelling*,2006,192: 175-187. [16] Shi Z H, Chen L D, Hao J P, *et al.* The effects of land use change on environmental quality in the red soil hilly region, China [J]. *Environmental Monitoring and Assessment*,2009,150: 295-306. [17] HJ/T192—2006.生态环境状况评价技术规范(试行)[S]. [18] World Bank. World Development Report 1992 [M]. Beijing: China Business Publishing House, 1992.

本刊中的类似文章

文章评论 (请注意:本站实行文责自负, 请不要发表与学术无关的内容!评论内容不代表本站观点.)

反馈人	<input type="text"/>	邮箱地址	<input type="text"/>
反馈标题	<input type="text"/>	验证码	<input type="text"/> 7582